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Protokół Nr V/2018 
z XLI Sesji Rady Gminy Nowe Miasto Lubawskie 

 
 

 Sesja odbyła się w dniu 25 kwietnia 2018 roku, w sali obrad Urzędu Gminy w Mszanowie. 
Przewodniczący Rady Gminy Zbigniew Wiśniewski o godzinie 10:30 otworzył obrady XLI Sesji 
Rady Gminy. 
Na podstawie listy obecności stwierdził, że w Sesji uczestniczy 13 radnych, co wobec ustawowego 
składu Rady wynoszącego 15 osób, stanowi quorum odpowiednie do podejmowania 
prawomocnych uchwał. Nieobecni radni: Anna Dymowska i  Zbigniew Podwojewski. 
Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu.  
Sesja trwała do godziny 12:45.  
 
Spoza członków Rady udział wzięli: 
- Wójt Tomasz Waruszewski  
- Z-ca Wójta Agnieszka Paturalska-Miehlau 
- Skarbnik Gminy Joanna Artuszewska 
- radca prawny Zbigniew Drzystek 
- radna Powiatu Nowomiejskiego Barbara Grzywacz 
- sołtysi wymienieni w załączniku nr 2  
- przedstawiciel mediów 
Wykaz osób zaproszonych stanowi załącznik nr 3 do niniejszego protokołu. 
 
Porządek obrad: 
1. Otwarcie i stwierdzenie quorum. 
2. Zgłaszanie zmian do porządku obrad. 
3. Wybór sekretarza obrad. 
4. Przyjęcie protokołu z XL Sesji Rady Gminy. 
5. Informacja o działalności Wójta w okresie międzysesyjnym. 

6. Zapytania i wnioski. 

7. Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Nowe 
Miasto Lubawskie na lata 2018-2034.  

8. Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian w budżecie Gminy na rok 2018. 

9. Podjęcie uchwały w sprawie podziału Gminy Nowe Miasto Lubawskie na stałe obwody 
głosowania, ustalenia ich numerów, granic oraz siedzib obwodowych komisji wyborczych. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego gminy Nowe Miasto Lubawskie w obrębie geodezyjnym 
Pacółtowo dz. Nr 274/6. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego gminy Nowe Miasto Lubawskie w obrębie geodezyjnym 
Pacółtowo dz. Nr 379/33. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia częściowej zmiany studium 
uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego Gminy Nowe Miasto Lubawskie. 

13. Sprawozdanie z realizacji Programu Współpracy Gminy Nowe Miasto Lubawskie z 
organizacjami pozarządowymi i innymi uprawnionymi podmiotami prowadzącymi działalność 
pożytku publicznego w 2017 roku. 

14. Odpowiedzi na zapytania i wnioski. 
15. Zamknięcie obrad Sesji. 
 
 
Przebieg obrad 
 
Ad 1 
Otwarcie nastąpiło jak na wstępie niniejszego protokołu. 
 
Ad 2  
Zgłaszanie zmian do porządku obrad. 
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Nie zgłoszono zmian do porządku obrad. 
 
Ad 3 
Wybór sekretarza obrad 
Sekretarzem obrad XLI Sesji został radny Grzegorz Turulski. 
 
Ad 4 
Przyjęcie protokołu z XL Sesji. 
 
Sekretarz XL Sesji radny Józef Karwowski poinformował, że zapoznał się z protokołem. Treść 
protokołu odzwierciedla przebieg obrad i wnioskował o jego przyjęcie.  
Do protokołu nie wniesiono uwag. 
W głosowaniu Rada Gminy jednogłośnie przyjęła protokół z XL Sesji Rady Gminy w dniu 28 marca 
2018r.  
W głosowaniu brało udział 13 radnych. 
  
Ad 5 
Informacja o działalności Wójta w okresie międzysesyjnym. 
 
Wójt przedłożył sprawozdanie ze swojej pracy oraz podległego Urzędu za okres od dnia 28 marca 
do 24 kwietnia 2018 r.  
28.03.2018 
- Pan Wójt uczestniczył w zebraniu wiejskim w Jamielniku. 
29.03.2018 
- Spotkał się z Dyrektorem Wód Polskich w Gdańsku w sprawie podmywania przez rzekę Drwęcę 
skarpy przy drodze gminnej w Mszanowie (ul. Na Skarpie), co jest przyczyną utraty nośności drogi. 
30.03.2018 
-  Spotkał się z przedstawicielem firmy IVENDO w sprawie budowy lokalnej sieci światłowodu w 
miejscowości Gwiździny. 
4.04.2018 
- Pan Wójt podpisał umowę na budowę remizy Ochotniczej Straży Pożarnej w Chroślu. 
- Wziął udział w konferencji zorganizowanej przez Wojewodę Warmińsko-Mazurskiego na temat  
oceny stanu dróg gminnych i powiatowych, ze szczególnym uwzględnieniem szutrowych oraz 
programów na rzecz ich modernizacji i przebudowy. 
5.04.2018 
- Pan Wójt zawarł akt notarialny dotyczący nieodpłatnego przejęcia od gminy miejskiej Nowe 
Miasto Lubawskie odcinka drogi z Mszanowa w kierunku ul. Piastowskiej. 
9.04.2018 
- Spotkał się z Dyrektorem Wód Polskich w Toruniu w sprawie podmywania przez rzekę Drwęcę 
skarpy przy drodze gminnej w Mszanowie (ul. Na Skarpie), co jest przyczyną utraty nośności drogi. 
- Pan Wójt winszował z okazji jubileuszu 90-tych urodzin mieszkańcowi Radomna. 
- Spotkał się z Panią Sołtys Radomna w sprawie wykaszania terenów zieleni w centrum sołectwa.  
10.04.2018 
- Spotkał się z nauczycielem Szkoły Podstawowej w Gwiździnach w celu omówienia obchodów XX 
Spotkań Samorządowych. 
- Kierownik Referatu Oświaty w imieniu Wójta wręczyła nagrody uczestnikom Powiatowego 
Konkursu Ortograficznego „O złote pióro Starosty". 
- Pan Wójt wziął udział w obchodach VIII rocznicy posadzenia Dębu Pamięci dla uhonorowania 
asp. PP Franciszka Chały, zorganizowanych przez Szkołę Podstawową w Gwiździnach. 
- Pan Wójt wziął udział w uroczystości zakończenia pracy zawodowej dotychczasowego Prezesa 
oraz nadania tytułu Honorowego Prezesa Banku Spółdzielczego w Brodnicy. 
11.04.2018 
- Pan Wójt podpisał umowę na dofinansowanie projektu pn. "Zwiększenie atrakcyjności Gminy 
Nowe Miasto Lubawskie poprzez poszerzenie oferty rekreacyjnej". Wysokość dofinansowania 
wynosi prawie 140 tys. zł, natomiast wartość całkowita projektu prawie 220 tys. zł. Operacja 
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polegać będzie na uatrakcyjnieniu 6 miejsc służących rekreacji na terenie Gminy Nowe Miasto 
Lubawskie poprzez doposażenie placów zabaw i miejsc do ćwiczeń plenerowych. 
- Pan Wójt wziął udział w konferencji drogowej. 
- Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej w imieniu Wójta uczestniczyła w Targach Pracy 
organizowanych przez Powiatowy Urząd Pracy w Nowym Mieście Lubawskim. 
- Spotkał się z Prezesem Zakładu Usług Komunalnych w sprawie realizacji zadań inwestycyjnych. 
12.04.2018 
- Spotkał się z mieszkańcami ulicy Baczewskiego w Bratianie w sprawie przejęcia drogi. 
- Wręczył nagrody uczestnikom Konkursu o Ruchu Drogowym zorganizowanego przez Społeczną 
Szkołę Podstawową im. Janusza Korczaka w Tylicach. 
13.04.2018 
- Wziął udział w XV Powiatowym Happeningu Ekologicznym dla uczniów klas I i III, 
zorganizowanym w Szkole Podstawowej im. Jana Pawła II w Jamielniku. 
- Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej reprezentowała Wójta podczas posiedzenia Wojewódzkiej 
Rady do Spraw Osób Niepełnosprawnych. 
14.04.2018 
- Pan Wójt wziął udział w obchodach IX rocznicy Powstania Grupy AA Reunion, działającej na 
terenie powiatu nowomiejskiego. 
16.04.2018 
- Pan Wójt podpisał umowę z wykonawcą bieżącego utrzymania i napraw gminnych dróg 
gruntowych w 2018 roku. 
17.04.2018 
- Kierownik Referatu Drogownictwa reprezentował Wójta na konferencji „Oszczędna i efektywna 
modernizacja oświetlenia ulicznego w aspekcie podniesienia poziomu bezpieczeństwa i komfortu 
mieszkańców" . 
- Pan Wójt wręczył nagrody uczestnikom XVI Gminnego Konkursu Ortograficznego dla klas I-III 
zorganizowanego przez Szkołę Podstawową w Radomnie. 
- Wziął udział w obchodach Dnia Inwalidy organizowanych przez Polski Związek Emerytów, 
Rencistów i Inwalidów. 
- Wziął udział w Walnym Zgromadzeniu Sprawozdawczym Komitetu Rozbudowy Szpitala. 
18.04.2018 
- Na zaproszenie Wojewody Warmińsko-Mazurskiego Pan Wójt wziął udział w uroczystym 
wręczeniu promes dla jednostek samorządu terytorialnego na realizację zadań związanych z 
wystąpieniem klęski żywiołowej. Gmina Nowe Miasto Lubawskie otrzyma środki w wysokości 
234 000 zł na remont odcinka drogi Mszanowo – Bratian oraz przepustu zlokalizowanego w okolicy 
skrzyżowania z ul. Cichą.  
19.04.2018 
- Spotkał się z Prezesem firmy Kombud, który przedstawił problem odprowadzenia wód opadowych 
z działki w Mszanowie, na której powstaje budynek wielorodzinny. 
- Pan Wójt spotkał się z Przewodniczącym Izby Rolniczej na powiat nowomiejski  
- Pan Wójt wziął udział w spotkaniu Ministra Zbigniewa Babalskiego z rolnikami. 
20.04.2018 
- Spotkał się ze Starostą Nowomiejskim w sprawach dotyczących powiatowych, regionalnych i 
centralnych obchodów Dnia Strażaka, dożynek, podziału powiatu na okręgi wyborcze i innych.  
- Dyrektor Gminnego Centrum Kultury wręczył w imieniu Wójta nagrody uczestnikom XI Gminnego 
Konkursu KARAOKE zorganizowanego w Szkole Podstawowej w Skarlinie. 
- Pan Wójt przewodniczył posiedzeniu Zarządu Oddziału Miejsko-Gminnego Związku Ochotniczych 
Straży Pożarnych RP w Nowym Mieście Lubawskim, które odbyło się w jednostce OSP Tylice. 
21.04.2018 
- Pan Wójt wziął udział w spotkaniu z Ministrem Infrastruktury Panem Andrzejem Adamczykiem, na 
którym przedstawił kwestie dotyczące finansowania budowy dróg gminnych. 
- Gratulował również członkiniom Koła Gospodyń Wiejskich w Skarlinie z okazji jubileuszu 70-lecia 
działalności. 
23.04.2018 
- W Jamielniku Pan Wójt dokonał otwarcia IV Memoriału Piłki Nożnej im. Mateusza 
Kaczerzewskiego. 
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23.04.2018 
- Spotkał się z mieszkańcami ul. Polnej w Bratianie w sprawie konsultacji projektu drogi.  
24.04.2018 
- Na zaproszenie Wójta Gminy Biskupiec wziął udział w Powiatowym Turnieju Bezpieczeństwa w 
Ruchu Drogowym. 
 
Ponadto w zakresie bieżącej działalności Wójt i urzędnicy podejmowali następujące działania: 
 W okresie od 27 marca do 24 kwietnia br. wykonano następujące prace związane z 
drogami: 
- wykonano równanie i wałowanie dróg gminnych w Jamielniku, Gryźlinach, Chroślu, Pustkach i 
Radomnie, 
- oczyszczono i udrożniono rów oraz przepust na drodze gminnej w Nawrze, 
- wycięto zakrzaczenia na działce gminnej w Gwiździnach, 
- przeprowadzono prace porządkowe polegające na uprzątnięciu zalegającego piasku przy 
krawężnikach i na chodnikach oraz prace na ścieżce pieszo-rowerowej. 

Przeprowadzono zamówienia publiczne do 30 tys. euro na:  
- przeprowadzenie audytu wewnętrznego w Gminie Nowe Miasto Lubawskie oraz w jednostkach 
organizacyjnych Gminy, 
- wykonanie audytu energetycznego dla budynku  Szkoły Podstawowej  im. Jana Pawła II w 
Jamielniku, 
- świadczenie usług związanych z realizacją zadań ochrony danych osobowych. 

Przeprowadzono zamówienia publiczne powyżej 30 tys. euro na: 
- przebudowę remizy strażackiej w miejscowości Chrośle - III, 
- utrzymanie i bieżącą naprawę nawierzchni gminnych dróg gruntowych na terenie Gminy Nowe 
Miasto Lubawskie w roku 2018. 

W Gminie Nowe Miasto Lubawskie według stanu na koniec marca 2018 r. były 254 
zarejestrowane osoby bezrobotne (w tym 152 kobiety), czyli o 15 osób mniej niż według stanu na 
koniec lutego    2018 r. 

Gmina otrzymała telefoniczną informację z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i 
Gospodarki Wodnej w Olsztynie o przyznaniu dotacji na zadanie dotyczące utylizacji azbestu w 
2018 r. w kwocie 14 tys. zł. Wnioskowaliśmy o ponad 25 tys. zł, zatem dofinansowanie jest 
znacznie niższe. Promesę otrzymało 26 gmin, ale w mniejszych wysokościach niż kwoty 
wnioskowane.  

11 kwietnia br. został złożony wniosek o dofinansowanie zadania dotyczącego przebudowy 
drogi gminnej nr 181015N w miejscowości Nowy Dwór Bratiański, w ramach programu pod nazwą 
Rządowy Program na rzecz rozwoju oraz konkurencyjności regionów poprzez wsparcie lokalnej 
infrastruktury drogowej. Szacowany koszt zadania to prawie 800 tys. zł, a wnioskowana kwota 
dofinansowania wynosi 639 tys. zł (80% kosztów inwestycji). 

W Mszanowie naprzeciwko budynku Urzędu Gminy rozpoczęła się budowa budynków 
wielorodzinnych. Mają powstać dwa bloki po 26 mieszkań. 

Zakład Usług Komunalnych Sp. z o. o. w Mszanowie zrezygnował z podpisania umowy na 
telemetrię, ze względu na brak możliwości finansowania dwóch dużych projektów w jednym czasie. 
ZUK prosił o przedłużenie terminu realizacji projektu, jednak Urząd Marszałkowski nie wyraził 
zgody, dlatego ZUK nie podpisał umowy o dofinansowanie. W maju ma zostać ponownie ogłoszony 
konkurs, w którym ZUK zamierza wziąć udział i ponownie złożyć wniosek o dofinansowanie jednak 
z późniejszym terminem realizacji inwestycji. 

Otrzymaliśmy oficjalne informacje o niezakwalifikowaniu do dofinansowania wniosków w 
sprawie budowy drogi Jamielnik-Lekarty oraz drogi w Pustkach ze środków Funduszu Leśnego.   

20 kwietnia br. dokonano odbioru robót dla zadania dotyczącego przebudowy ul. Welskiej w 
Bratianie. Koszt wykonania robót drogowych wyniósł prawie 208 tys. zł i zostały zrealizowane przez 
Zakład Usług Komunalnych Sp. z o.o. który wygrał przetarg nieograniczony na to zadanie.  Została 
wybudowana droga o nawierzchni z kostki betonowej bezfazowej o długości 238 mb. W ubiegłym 
roku wykonano na tej ulicy kanalizację deszczową za 141 tys. zł.   
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3 kwietnia br. Zarząd Województwa Warmińsko-Mazurskiego pozytywnie rozpatrzył wniosek 
Gminy Nowe Miasto Lubawskie i podjął decyzję o dofinansowaniu w kwocie 50 tys. zł zadania 
"Przebudowa drogi gminnej Tylice-PGR Tylice, dojazdowej do gruntów rolnych we wsi Tylice, na 
odcinku o długości 270 m - Etap IV". 

Urząd Gminy oraz Ośrodek Pomocy Społecznej organizują II Gminny Konkurs Tematyczny 
plastyczno-literacki w ramach Warmińsko-Mazurskich Dni Rodziny. Do 18 maja 2018r. czekamy na 
prace, szczególnie zachęcamy do udziału w konkursie dorosłych i seniorów, gdyż rok temu w tej 
kategorii nie wpłynęła żadna praca. 

25 maja 2018r. w godzinach od 9 do 16 w Mszanowie na parkingu przy Urzędzie Gminy 
odbędą się bezpłatne badania w kierunku osteoporozy oraz badania słuchu dla osób powyżej 30 
roku życia. Serdecznie zapraszamy. 

W dniach od 24 do 25 kwietnia br. Spółdzielnia Socjalna  "Smaki" z Olsztyna współpracująca z 
Bankiem Żywności w Olsztynie wydaje żywność w świetlicy w Pacółtowie dla mieszkańców naszej 
Gminy. Na podstawie porozumienia zawartego ze spółdzielnią pracownicy Ośrodka Pomocy 
Społecznej wytypowali 150 rodzin (400 osób) do otrzymania pomocy w formie paczki 
żywnościowej. 
 
Zarządzenia wydane w okresie od 26 marca do 25 kwietnia 2018r. : 

W dniu 26 marca 2018r. wydano zarządzenie w sprawie planu dofinansowania form 
doskonalenia zawodowego nauczycieli, określenia maksymalnej kwoty dofinansowania opłat 
pobieranych przez szkoły wyższe i zakłady doskonalenia nauczycieli oraz specjalności i form 
kształcenia nauczycieli zatrudnionych w jednostkach oświatowych Gminy Nowe Miasto Lubawskie 
na rok 2018. 

W dniu 28 marca 2018r. wydano zarządzenie w sprawie zmiany planu finansowego Urzędu 
Gminy Nowe Miasto Lubawskie na 2018 rok oraz zmiany planu finansowego zadań z zakresu 
administracji rządowej oraz innych zadań zleconych Gminie Nowe Miasto Lubawskie odrębnymi 
ustawami na 2018 rok. 

W dniu  5 kwietnia 2018r. wydano następujące zarządzenia: 
- w sprawie dokonania zmian w budżecie Gminy na 2018 rok, 
-  w sprawie zmiany planu finansowego Urzędu Gminy Nowe Miasto Lubawskie na 2018 rok oraz 
zmiany planu finansowego zadań z zakresu administracji rządowej oraz innych zadań zleconych 
Gminie Nowe Miasto Lubawskie odrębnymi ustawami na 2018 rok. 

W dniu 10 kwietnia 2018r. wydano zarządzenie w sprawie powołania Dyrektora Gminnego 
Centrum Kultury  Nowe Miasto Lubawskie z/s w Mszanowie. 

W dniu 19 kwietnia 2018r. wydano zarządzenie w sprawie ogłoszenia konkursu na stanowisko 
dyrektora Szkoły Podstawowej im. Jana Pawła II w Jamielniku. 
 
Ad 6 
Zapytania i wnioski. 
 
Sołtys wsi Jamielnik Barbara Wolff – chciałam poruszyć temat, który budzi kontrowersje wśród 
sołtysów, a mianowicie chodzi o nową ustawę Ministra Środowiska z dnia 1 kwietnia 2018r., która 
dotyczy szacowania szkód łowieckich na uprawach i płodach rolnych. Ustawa mówi, że wnioski o 
szacowanie szkód w uprawach i płodach rolnych należy składać do organów wykonawczych gmin 
właściwych ze względu na miejsce wystąpienia szkody, a szacowania szkód dokonuje zespół 
złożony z przedstawicieli organu wykonawczego gminy lub jednostki pomocniczej gminy, 
dzierżawcy lub zarządcy obwodu łowieckiego oraz poszkodowanego właściciela upraw. Do czasu  
opracowania i i wydania nowych przepisów wykonawczych do znowelizowanej ustawy Prawo 
łowieckie, należy podczas szacowania szkód posiłkować się rozporządzeniem Ministra Środowiska 
z dnia 8 marca 2010r. Powyższa nowelizacja nałożyła na państwowe gospodarstwo leśne Lasy 
Państwowe obowiązek prowadzenia szkoleń z zakresu szacowania szkód łowieckich dla 
przedstawicieli organów wykonawczych i jednostek pomocniczych gmin, izb rolniczych oraz 
dzierżawców i zarządców obwodów łowieckich. Aktualnie Dyrekcja Generalna Lasów Państwowych 
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opracowuje ramowy program szkoleń, który zostanie wprowadzony zarządzeniem Dyrektora 
Generalnego Lasów Państwowych. Szkolenia dotyczące szacowania szkód mają być 
przeprowadzane od maja do września 2018 roku. Zanim zaczęto szkolić członków zespołu  już 
nałożono na nas zadanie uczestniczenia w szacowaniu, gdyż wpływają wnioski do gminy, które 
składają rolnicy i musi to być zrealizowane w terminie, o którym mówi ustawa. Być może niektórzy 
z Państwa orientują się jak odbywa się takie szacowanie, ale wielu z nas nie ma o tym zielonego 
pojęcia. Pan Wójt wskazał sołtysów jako jednostkę pomocniczą gminy, którzy mogliby w sposób 
fachowy i rzetelny taki proces szacowania przeprowadzić. Mając wykonać to zadanie potrzebna 
jest wiedza i doświadczenie, a wielu z nas nie ma na ten temat wiedzy, ani doświadczenia. Tydzień 
temu wzięłam udział w szacowaniu wstępnym 8 hektarowej powierzchni zasianego rzepaku 
ozimego, który został uszkodzony przez zwierzęta u jednego z gospodarzy w sołectwie Jamielnik. 
Umówiłam termin z przedstawicielami koła łowieckiego oraz samym poszkodowanym. Na owych 
oględzinach spędziłam prawie 4 godziny, gdzie najpierw mierzono  powierzchnie uprawy, a potem 
pobrano 7 prób do oszacowania szkody i będąc tam jako osoba sporządzająca protokół szkody i 
podpisująca się na nim czułam się bardzo nie komfortowo. Panowie z koła łowieckiego byli na tyle 
uprzejmi, że wykonali to własnym sprzętem, a przede wszystkim wiedzą i doświadczeniem, bo tak 
naprawdę stwierdzili, że to ja powinnam wykonać te czynności za nich, a oni powinni dopilnować, 
czy praca moja jest wykonana prawidłowo. Jako sołtys odmawiam uczestniczenia w procesie 
szacowania, tym bardziej, że Pan Wójt nie ma możliwości prawnej do zmuszenia mnie do podjęcia 
tych czynności, ponieważ pomiędzy gminą, a sołtysem nie powstaje stosunek pracy i brak jest 
podległości służbowej. Ponadto, brak jest również możliwości prawnych zapłacenia za tę czynność 
przedstawicielom jednostki pomocniczej, a obciążenie pracą jest dość znaczne, bo w niektórych 
przypadkach jest to kilkudziesięciu krotny udział sołtysów w szacowaniu w skali roku. Przy czym do 
większości szkód należy pojechać na pole 2 razy na oględziny i do szacowania ostatecznego. 
Odszkodowanie za szkody ponosi koło łowieckie, a czy gmina otrzyma rekompensatę za 
poniesione koszty, choćby związane z wyposażeniem jednostki pomocniczej, czy będzie musiała 
za sprzęt  zapłacić z własnych środków? Bo wyposażenie w sprzęt jednego sołtysa będzie wiązało 
się z kwotą około 6000 złotych. W związku z zaistniałą sytuacją wnoszę o zajęcie stanowiska przez 
Pana Wójta zwracając się z pismem do Krajowej Rady Izb Rolniczych o problemie związanym z 
szacowaniem szkód, żądając złożenia pisma do Pana Ministra Środowiska Zbigniewa Kowalczyka 
o podjęcie działań mających na celu usprawnienia funkcjonowania obowiązujących przepisów.  
Niech Pan Wójt wyobrazi sobie taką sytuację, że u Pani sołtys z Pacółtowa rolnik składa wniosek w 
związku ze szkodą łowiecką i Pani sołtys idzie na pole i spędza tam, tak jak ja 4 godziny. Czy to 
jest możliwe.  
 
Radny Marek Miecznikowski – popieram Panią sołtys w tej kwestii. Ja byłem też wczoraj na 
szacowaniu. Mnie nie sprawiło to żadnego problemu. Oprócz tego, że wpadłem w błoto, bo nie 
wziąłem odpowiedniego obuwia. Musiałem jechać do Pustek. Straciłem 2 godziny. Wcześniej 
musiałem umówić się telefonicznie z Panem myśliwym. Potem Pan myśliwy chciał mnie 
przeszkolić, czy potrafię liczyć. Staliśmy na tej łące porytej, szkoda była w trakcie trójkąta. 
Powiedział do mnie jest Pan tutaj przewodniczącym i niech Pan pokaże jak Pan potrafi wyliczyć. 
Tak dał mi do zrozumienia. Powiedziałem, że może Pan by mi pomógł, bo ja nie mam miary. Łąka 
jest mokra, a trzeba obejść i zmierzyć. Pojechał kółkiem po tych dziurach, ale potem już nie mógł. 
Ja mierzyłem krokami. Pytam się rolnika, czy się zgadza. My jesteśmy bez przygotowania, 
zmuszeni od tego. Mnie też się to nie podoba. Ja mam 5 rolników i dam sobie radę, ale inne wsie. 
To jest jedna rzecz, a druga to jest wszystko za darmo, bo sołtys ma czas. Nie bardzo, bo 
musiałem się przygotować. Straciłem 2 godziny jak mówiłem. Jako przewodniczący musiałem 
wiedzieć jakie zabiegi na takim polu trzeba wykonać i ile potrzeba materiału i jaki będzie plon. 
Myśliwy stał i obserwował. Był przygotowany. Miał odpowiednią książkę, bo robi to od wielu lat.  
 
Przewodniczący Rady – mimo, że jestem rolnikiem, tematu nie znam. Proponuję osobne 
posiedzenie Komisji Rolnictwa, może z izbą rolniczą. Nie mam wiedzy na ten temat.  
 
Sołtys Barbara Wolff – myślę, Panie Wójcie, że lepiej, aby te czynności wykonywała osoba z 
Urzędu Gminy. 
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Przewodniczący Rady Gminy – Panie sołtysie Miecznikowski, czy macie kontakt w izbami 
rolniczymi, czy oni o tym wiedzieli. Czy coś przygotowują w tym zakresie. Proponuję zorganizować 
spotkanie z przedstawicielami izb rolniczych i Komisji Rolnej i szerzej porozmawiać na ten temat.  
 
Sołtys Ewa Makowska – ja nie mam nic do czynienia z rolnictwem, czy na dzień dzisiejszy możemy 
otrzymać jakieś informacje jak wyceniać, jakie to są kwoty, ile co kosztuje.   
 
Przewodniczący – zanim odbędzie się spotkanie Komisji Rolnej, zapytam Pana radcę, czy  
przepisy zobowiązują sołtysów do tych czynności.  
 
Radca prawny wyjaśnił, że wszystkie zgłoszone tu uwagi są racjonalne i zasadne. Należało by je 
przedstawić naszemu ustawodawcy, który produkuje takie akty prawne. Bez konsultacji i bez 
namysłu nad tym jakie będą skutki tego aktu prawnego. Teraz zbieramy skutki działalności 
naszego ustawodawcy. Tworzenie prawa to jest poważna sprawa. Należy zwykle głęboko 
zastanowić się, co robimy na każdym etapie, czy w powiecie, województwie, czy w sejmie. Gdzieś 
tej refleksji zabrakło. W świetle tej ustawy, Pan radca zacytował przepis: szacowania szkód, a 
także ustalania wysokości  odszkodowania dokonuje zespół składający się z: 1) przedstawiciela 
gminy właściwej ze względu na miejsce wystąpienia szkody, zwanego dalej przedstawicielem 
gminy, którym jest: a) przedstawiciel organu wykonawczego jednostki pomocniczej gminy, jeżeli 
jednostka pomocnicza została utworzona, czyli sołtys. Tak więc ustawa krótko mówi, że  
szacowania szkód dokonuje zespół. Bierze w nim udział przedstawiciel gminy, tym 
przedstawicielem jest przedstawiciel organu wykonawczego jednostki pomocniczej, a organem 
wykonawczym jednostki pomocniczej czyli sołectwa jest sołtys. Kolejnym członkiem zespołu jest 
przedstawiciel albo zarządca obwodu łowieckiego i właściciel gruntów rolnych na terenie, którego 
wystąpiła szkoda.  
 
Sołtys Marek Miecznikowski – mamy mieć swoje miary, dojazd też we własnym zakresie. Myśliwy 
patrzy i uśmiecha się. 
 
Sołtys Roman Sienkowski – narażamy się na śmieszność, bo myśliwy stoi z boku i się z nas 
śmieje. On się na tym zna, a my nie. 
 
Radca prawny – Wójt nie bardzo jest adresatem tych uwag, bo ustawa w taki, a nie inny sposób  
jednoznacznie określiła skład zespołu. Przy tym nie wskazuje, kto jest przewodniczącym. 
 
Sołtys z Jamielnika – ale nam powiedziano, że my jesteśmy przewodniczącymi.  
 
Radca prawny- koła łowieckie zajmują się tym od wielu lat i jestem przekonany, że bawią się tą 
sytuacją w takiej chwili jak Państwo opisujecie. To zespół powinien wyznaczyć przewodniczącego. 
Oni lojalnie postępują wobec zespołu i słyszę, że tak dzieje się w wielu przypadkach. Przejmują te 
zadania i dokonują szacowania, bo robią to od lat. Natomiast ludzie są różni, jeden pomoże  drudzy 
naśmieją się. Stąd mamy taką historię. Niewątpliwie trzeba by było się nad tym zastanowić, w jaki 
sposób wykonać to zadanie ustawowe, którym ustawodawca obarczył gminy. Uwagi, które 
usłyszeliśmy, są zasadne i już pokazują jakie problemy występują w tej kwestii. W tej chwili nie 
podamy w jaki sposób rozwiązać problem, bo jest dość złożony. Mamy do czynienia, tak jak Pan 
sołtys z Chrośla, zna się na tym i mamy sołtysa, który z tym nigdy nie miał do czynienia. 
Ustawodawca tego nie rozróżnia. Przyjął co do zasady, że sołtys wszystko wie.  
 
Pani Barbara Wolff – sołtysi w niektórych gminach, od razu po wejściu w życie tej ustawy zgłosili 
sprzeciw, że nie będą tego wykonywać.  
 
Radni zdecydowali, że w tym punkcie nie będą kontynuować tego tematu. 
 
Radna Halina Sieńska – mieszkańcy pytają jak długo jeszcze będzie nieprzejezdna ulica Na 
Skarpie w Mszanowie. Poziom ziemi obniża się, jest różnica pomiędzy ulicą, krawężnikiem.  
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Sołtys wsi Lekarty Ryszard Pruchniewski  złożył wniosek do Pana Wójta i Przewodniczącego Rady. 
W imieniu własnym i mieszkańców Lekart zwrócił się z prośbą o pokrycie kosztów oczyszczenia z 
zarastającego tzw. kalmusu oraz roślin wodnych, stawu w środku wsi. Chcemy, aby centrum wsi 
wyglądało estetycznie, było jej wizytówką. Kiedy powstanie nowa droga z Nowego Dworu 
Bratiańskiego do Skarlina przez Lekarty i zostanie zbudowany nowy przystanek autobusowy, w 
centrum wsi odbijać się na niekorzyść, zarośnięty nieuporządkowany stawek. Koszt jego 
oczyszczenia to 5000 zł. Jestem już umówiony z dwoma ewentualnymi wykonawcami. Mamy 
umówionego odbiorcę urobku ze stawu. Zapewniamy wkład własny do tej inwestycji – ośmiu 
rolników wywiezie urobek. Dwóch będzie ładować go do wywózki. Przybliżona wartość wkładu 
własnego to 6000 zł. Jesteśmy przygotowani do realizacji tego przedsięwzięcia. Wstępny termin to 
przełom września i października, aby prace nie kolidowały z budową nowej drogi. Nie zapominamy 
o innych ważnych inwestycjach. Bierzemy udział w konkursach, składamy wnioski o środki z innych 
niż budżet gminy funduszy i mam na tym koncie spore osiągnięcia. Prosimy o pozytywne 
rozpatrzenie naszej prośby.  
 
Radny Krzysztof Dembiński – podczas prac archeologicznych w Bratianie znaleziono 250 
szczątków ludzkich i pochowano na miejscowym cmentarzu parafialnym. Wnioskuję o zadbanie o 
ten grób, wzmocnienie płytą. Radny zgłosił również wniosek o odnowienie – malowanie przejść dla 
pieszych. 
 
Radny Mirosław Dajos – sprawa progu spowalniającego na ulicy Jana Pawła II w Jamielniku na 
wysokości świetlicy, o co postulowali już mieszkańcy na zebraniu wiejskim w poprzednim roku. 
Dalej na prostym odcinku tej ulicy dokonywane są różne akrobatyczne jazdy na jednym kole. Jest 
to bardzo niebezpieczny odcinek. Jest gwałtowny skręt w prawo i wąsko. Chodnik jest szczątkowy. 
Jest niebezpiecznie. Zdaję sobie sprawę, że próg był na wysokości jednej z posesji, ale skarżyli 
się, że przejazd powoduje hałas i pękają ściany. Niemniej gdyby usytuowano go na wysokości 
świetlicy, to problem zniknąłby. Próg jest naprawdę potrzebny na tym odcinku, bo prowokuje do 
jazdy pasującej bardziej na tor żużlowy.  
 
Radny Marek Miecznikowski zapytał kiedy będą równane drogi boczne dużą równiarką. Główne 
były robione. Czy będzie kontynuowane kopanie rowu, który obiecano. Radny zapytał, czy droga w 
Nowym Dworze, o której mówił Pan Wójt w sprawozdaniu, to jest droga przy sołtysie. 
 
Wójt odpowiedział, że tak, o ile otrzymamy dofinansowanie. 
 
Sołtys Roman Sienkowski wnioskował o uzupełnienie kostki na chodniku na ulicy Grunwaldzkiej, 
między mostami, bo zaginęła. Zapytał również jak przedstawia się sprawa usunięcia drzew przy ul. 
Zamkowej.  
 
Sołtys Marian Hincman zapytał, kiedy będzie remontowana droga przez wieś w Kaczku. 
 
Przewodniczący Rady Gminy zapytał, czy wiadomo, kiedy w tym roku odbędą się dożynki 
powiatowe. Prosił o informację na temat ważniejszych spraw poruszanych na spotkaniu z 
Wiceministrem Rolnictwa Zbigniewem Babalskim, które odbyło się w Mszanowie. Czy była jakaś 
informacja do rolników np. SMS. Wiem, że ludzie nie wiedzieli o tym spotkaniu. Przewodniczący 
poruszył również sprawę założenia monitoringu we wsiach. Wtedy takie sytuacje, o których mówił 
radny Dajos, czy w Bratianie, że ginie kostka, być może byłyby rozwiązane.  
 
Radny Przemysław Kotewicz – dołączam się do pytania i wniosku radnego Marka 
Miecznikowskiego odnośnie równania dróg. W Radomnie w części te prace są wykonane. 
Natomiast wszyscy z wielką cierpliwością czekamy na to, żeby drogi były regulowane według 
zapewnień Pana Wójta, że jest osoba, która będzie się tym kompleksowo zajmowała. Natomiast 
dalej mam wrażenie, to jest moje zdanie osobiste, że zajmujemy się tylko i wyłącznie drogami na 
wnioski i zgłoszenia. Nie na tym to ma polegać. Jeżeli jest droga do naprawy, uszkodzona to, po to 
jest Urząd Gminy, po to są pracownicy, żeby się interesowali i interweniowali, a nie tylko i 
wyłącznie robili prace niejednokrotnie mniej potrzebne niż te, które nie są zgłoszone, a 
rzeczywiście jest duży problem. Nie wiem czy możemy jeszcze coś w tym temacie poprawić zrobić. 
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Ja tak do tego podszedłem, że jest wyznaczona jednostka i, że będzie sukcesywnie realizowała, od 
najgorszych odcinków do tych, które jeszcze da się użytkować. A jednak widzę, że to dalej jest 
tylko interwencyjnie załatwiane, czyli na zgłoszenie. Tam gdzie zgłoszenie naprawiamy, a tam 
gdzie nie ma zgłoszenia to znaczy, że nie ma problemu. Takie postepowanie jest nie do przyjęcia. 
Druga sprawa proszę o wykonanie przyłącza na placu rekreacyjnym nad jeziorem w Radomnie. 
Tam powstanie wiata i obsługa jakichkolwiek imprez jest utrudniona ze względu na brak prądu. Jest 
to nam bardzo potrzebne. 
 
Ad 7 
Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Nowe 
Miasto Lubawskie na lata 2018-2034.  
 
Projekt uchwały Pani Skarbnik omówiła na posiedzeniu wspólnym komisji, Przewodniczący zapytał, 
czy są pytania. 
Pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały. 
W głosowaniu, Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę Nr XLI/315/2018 w sprawie 
dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gm iny Nowe Miasto Lubawskie na lata 
2018-2034. 
Uchwała stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu. 
W głosowaniu wzięło udział 13 radnych. 
 
Ad 8 
Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian w budżecie Gminy na rok 2018. 
 
Projekt uchwały Pani Skarbnik omówiła na posiedzeniu wspólnym komisji, Przewodniczący zapytał, 
czy są pytania. 
Pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały. 
W głosowaniu, Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę Nr XLI/316/2018 w sprawie 
dokonania zmian w bud żecie Gminy na rok 2018. 
Uchwała stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu. 
W głosowaniu wzięło udział 13 radnych. 
 
Ad 9 
Podjęcie uchwały w sprawie podziału Gminy Nowe Miasto Lubawskie na stałe obwody głosowania, 
ustalenia ich numerów, granic oraz siedzib obwodowych komisji wyborczych. 
 
Insp. ds obsługi rady gminy Elżbieta Umińska poinformowała, że projekt uchwały przewiduje 
utworzenie nowego obwodu głosowania w Tylicach. Siedzibą komisji obwodowej będzie świetlica 
wiejska. W ten sposób zwiększy się liczba obwodów głosowania z 7 do 8.  
 
Pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały. 
W głosowaniu, Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę Nr XLI/317/2018 w sprawie 
podziału Gminy Nowe Miasto Lubawskie na stałe obwod y głosowania, ustalenia ich 
numerów, granic oraz siedzib obwodowych komisji wyb orczych. 
Uchwała stanowi załącznik nr 6 do niniejszego protokołu. 
W głosowaniu wzięło udział 13 radnych. 
 
Ad 10 
Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego gminy Nowe Miasto Lubawskie w obrębie geodezyjnym Pacółtowo dz. Nr 274/6. 
 
W związku z omówieniem projektu uchwały na posiedzeniu wspólnym komisji, Przewodniczący 
zapytał, czy są pytania. 
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Pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały. 
W głosowaniu, Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę Nr XLI/318/2018 w sprawie  
przyst ąpienia do sporz ądzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrze nnego 
gminy Nowe Miasto Lubawskie w obr ębie geodezyjnym Pacółtowo. 
Uchwała stanowi załącznik nr 7 do niniejszego protokołu. 
W głosowaniu wzięło udział 13 radnych. 
 
Ad 11 
Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego gminy Nowe Miasto Lubawskie w obrębie geodezyjnym Pacółtowo dz. Nr 379/33. 
 
W związku z omówieniem projektu uchwały na posiedzeniu wspólnym komisji, Przewodniczący 
zapytał, czy są pytania. 
Pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały. 
W głosowaniu, Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę Nr XLI/319/2018 w sprawie  
przyst ąpienia do sporz ądzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrze nnego 
gminy Nowe Miasto Lubawskie w obr ębie geodezyjnym Pacółtowo. 
Uchwała stanowi załącznik nr 8 do niniejszego protokołu. 
W głosowaniu wzięło udział 13 radnych. 
 
Ad 12 
Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia częściowej zmiany studium 
uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego Gminy Nowe Miasto Lubawskie. 
 
W związku z omówieniem projektu uchwały na posiedzeniu wspólnym komisji, Przewodniczący 
zapytał, czy są pytania. 
Pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały. 
W głosowaniu, Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę Nr XLI/320/2018 w sprawie  
przyst ąpienia do sporz ądzenia cz ęściowej zmiany studium uwarunkowa ń i kierunków 
zagospodarowania przestrzennego Gminy Nowe Miasto L ubawskie. 
Uchwała stanowi załącznik nr 9 do niniejszego protokołu. 
W głosowaniu wzięło udział 13 radnych. 
 
Ad 13 
Sprawozdanie z realizacji Programu Współpracy Gminy Nowe Miasto Lubawskie z organizacjami 
pozarządowymi i innymi uprawnionymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego 
w 2017 roku. 
Sprawozdanie stanowi załącznik nr 10 do niniejszego protokołu. 
Przedstawiła je Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej Anna Pijaczyńska. 
Do sprawozdania nie zgłoszono pytań. 
 
Ad 14 
Odpowiedzi na zapytania i wnioski. 
 
Wójt uzupełnił odpowiedzi na wnioski i zapytania złożone na Sesji w dniu 28 marca 2018r.: 
- Radny Pan Mirosław Dajos wnioskował o wykonanie prac na drodze w Jamielniku obok 
przedsiębiorstwa drzewnego. 
Odp.: Prace zostały wykonane. Droga została wyrównana i zawałowana przez Zakład Usług 
Komunalnych. Krajowy Ośrodek Wsparcia Rolnictwa negatywnie rozpatrzył wniosek w sprawie 
remontu generalnego drogi przez utwardzenie kruszywem. 
- Radny Pan Zdzisław Domżalski prosił o informacje dotyczące planowanej dużej wycinki drzew 
przy drodze powiatowej na odcinku Gwiździny – Mroczno.  
Odp.: Zarząd Dróg Powiatowych poinformował Gminę, że nie jest planowana duża wycinka, są 
wycinane jedynie pojedyncze drzewa, które są chore, zniszczone. 
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- Sołtys Bagna Pani Grażyna Bąkowska zgłosiła problem dotyczący odpływu wód opadowych. 
Odp.: Sprawę została przekazana do Prezesa Zakładu Usług Komunalnych, który zobowiązał się 
sprawdzić przyczynę braku odpływu wody i przystąpić do naprawy w bieżącym tygodniu. 
- W związku z wnioskiem Sołtysa Bratiana Romana Sienkowskiego o wycinkę topoli przy rzece 
Wel, Gmina Nowe Miasto Lubawskie po raz kolejny wystąpiła do właściciela nieruchomości – 
Polskiego Związku Wędkarskiego z wnioskiem o uzyskanie zezwolenia na wycinkę drzew. 
- Radny Przemysław Kotewicz wnioskował o zabezpieczenie studzienki przy drodze powiatowej z 
Radomna do Jamielnika. 
Odp.: Studzienka zostanie zabezpieczona do końca bieżącego miesiąca. 
- Przewodniczący Rady Zbigniew Wiśniewski wnioskował o zakończenie prac związanych z 
wpięciem wewnętrznej instalacji świetlicy w Nawrze do nowego przyłącza energetycznego.  
Odp.: Budowa wewnętrznej linii zasilającej została zlecona Przedsiębiorstwu Usługowo - 
Handlowemu z Nowego Miasta Lubawskiego. Zadanie ma być wykonane do 18.05.2018 r. 
- Sołtys Pacółtowa Melania Sarnowska-Dembek wnioskowała o przeprowadzenie wizji lokalnej w 
celu oceny możliwości miejscowego poszerzenia drogi na Berlinku w Pacółtowie. 
Odp.: Po wizji lokalnej ustalono, iż w celu poszerzenia drogi niezbędne będzie przejęcie części 
przyległej nieruchomości.  
 
Odpowiedzi na zapytania zgłoszone na dzisiejszej Sesji udzielił Pan Wójt: 
- Pani sołtys Barbara Wolff złożyła pismo o wystąpienie z pismem do Ministra Środowiska o zmianę 
przepisów znowelizowanej ustawy Prawo łowieckie. Ja się nie czuję adresatem tych zarzutów, o 
których Pani sołtys wspominała, chociaż podzielam pogląd. Skutki wdrożenia tych przepisów dla 
sołtysów są obciążające. Są to nowe zadania. Zgadzam się z opinią Pana radcy, że w procedurze 
legislacyjnej gdzieś zabrakło wsłuchania się w głos społeczny, głos sołtysów. Gdyby były 
przeprowadzone konsultacje z sołtysami, na pewno kształt tej ustawy byłby inny. Dzisiaj mamy 
sytuacje taką, że ustawa  wprost wyznacza sołtysów jako członków zespołu, który dokonuje 
szacowania strat. Z jednej strony, jak było dotychczas jest przedstawiciel koła łowieckiego, ze 
strony urzędu gminy ustawa wprost wskazuje organ pomocniczy, to jest sołtysa. Trzecia strona to 
poszkodowany rolnik. Mamy kolejny przykład, gdzie ustawa wchodzi w życie w ostatnim momencie. 
Zaczęła obowiązywać od 1 kwietnia 2018 roku i nikt nie został przygotowany do wdrożenia jej w 
życie.  Rolnicy od razu złożyli wnioski do urzędów gmin. Takie wnioski wpłynęły również do 
naszego Urzędu na początku kwietnia. Ustawa nakłada na gminę obowiązek w ciągu 7 dni 
poinformować sołtysa, że ma być dokonana wizja lokalna w celu oszacowania szkody. Nikt z 
sołtysów nie przeszedł szkolenia. Dowiedzieliśmy się, że szkolenia ma przeprowadzić Generalna 
Dyrekcja Lasów Państwowych. Wnioski już wpływają i obowiązują ustawowe terminy. Nadal 
kontynuowana jest polityka, gdzie nie przestrzega się zasady adekwatności, czyli ustawodawca 
nakładając zadania na samorząd, powinien przewidzieć środki na obsługę tego zadania. 
Adekwatne do ponoszonych. Przez lata było tak, że te środki były minimalne, albo w ogóle ich nie 
było. W tym przypadku w ustawie nie przewiduje się żadnych środków, a sołtys musi przeznaczyć 
konkretny czas i ponosić koszty dojazdu. Są to konkretne uwagi do ustawodawcy. Jeśli taka wola 
jest  i jest wniosek Pani sołtys, to możemy z konkretnym pismem wystąpić do Pana Ministra. 
Oczekiwałbym, aby pod pismem podpisali się wszyscy sołtysi i oni będą wnioskodawcami. 
Uważam, że kolejne pismo powinno pójść do Związku Gmin Warmińsko-Mazurskich, bo 
skuteczność działania jednej gminy jest żadna.  
 
Radny Przemysław Kotewicz – proponuję, aby skierować również pismo do Związku Gmin 
Wiejskich.  
 
Wójt zgodził się z propozycją wysłania pisma również Związku Gmin Wiejskich. Z pewnością ten 
temat będzie podejmowany. Temat dotyczy wszystkich sołtysów w Polsce.  
 
Radny Mirosław Dajos – rzeczywiście lepiej podjąć skoordynowane działania. To nie jest 
incydentalny problem, bo będzie występował przez cały czas, oprócz okresu zimowego. Tak, że 
sołtysi będą dosyć mocno obciążeni.  
 
Radny Andrzej Pieńczewski – jak obciążeni, skoro nie zgadzają się na to. Kto sołtysów może 
zmusić.  
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Radny Mirosław Dajos – sołtys jest ustawowo zobowiązany do tego. 
 
Radny Andrzej Pieńczewski – do tego, żeby zostać przewodniczącym komisji do szacowania strat.  
 
Wójt – dla jasności, bo tu też padło sformułowanie, że Wójt wyznaczył. Nie, Wójt nie wyznaczył. 
Ustawa wyznacza sołtysa jako członka zespołu dokonującego szacowania strat. Natomiast, czy 
Wójt może zmusić sołtysa, jeśli odmawia, pewnie nie.  Natomiast jest ustawowy obowiązek. 
Ustawa nakłada taki obowiązek. Moim obowiązkiem jako Wójta jest przestrzeganie 
obowiązującego porządku prawnego. Jako Wójt nie mam żadnego wpływu na kształt 
podejmowanych ustaw. To ustawa nakłada na Państwa sołtysów te obowiązki.  
 
Sołtys Roman Sienkowski – myśliwy jest zainteresowany, aby odszkodowania były jak najniższe, 
rolnik poszkodowany przeciwnie, jak wyszacować, jak to zrobić ma sołtys. Ja się na tym nie znam. 
 
Sekretarz – ustawa mówi, że sołtys jest członkiem zespołu.  
 
Przewodniczący Rady – może Pan Marek Miecznikowski skontaktowałby się z izbami rolniczymi, 
co oni w tym temacie działają. 
 
Radna Powiatu Barbara Grzywacz  stwierdziła, że może przekazać sprawę Przewodniczącemu 
Powiatowej Izby Rolniczej, poruszę również temat na Sesji Rady Powiatu, bo przecież dotyczy 
wszystkich gmin.  
 
Wójt przychylił się do wniosku Przewodniczącego Rady, aby temat omówić na Komisji Rolno-
Środowiskowej.  
 
Pan Wójt kontynuował odpowiedzi na zapytania: 
- Pani sołtys Ewa Makowska wnioskowała o przedstawienie przykładowych wycen szkód w 
uprawach. Za sposób szacowania, za szkolenia odpowiadają lasy państwowe. Jak wpłynęły 
wnioski do naszego Urzędu, kontaktowaliśmy się z lasami, oni dopiero ustalali  gdzie je odbyć. 
Ustawa obowiązuje od 1 kwietnia.  
- Pani sołtys Sieńska prosiła o szerszą informację na temat osuwania się skarpy na ul. Na Skarpie 
– droga gminna w Mszanowie. Pan Wójt odbył 2 spotkania. Na odcinku kilkudziesięciu metrów 
droga w Mszanowie jest wyłączona z ruchu, gdyż jesienią podczas opadów, gdy większość dróg 
miała ograniczoną nośność, była rozmiękczona podbudowa, Obawialiśmy się o osunięcie skarpy. 
Osunięcie nie nastąpiło, nie mniej obawiamy się, że rzeka podmywa skarpę i pobocze rzeczywiście 
ma mniejszą nośność. Naszego stanowiska niestety nie podziela instytucja Wody Polskie, która 
odpowiada za wody płynące. Pan Wójt odbył jedno spotkanie w Gdańsku, drugie w Toruniu. Wody 
Polskie stoją na stanowisku, że nie przesuwa się  jakby rzeka. Mają wyznaczone słupki graniczne, 
gdzie rzeka płynie i w ostatnich latach nie nastąpiła zmiana. Ona jak by znacznie wcześniej 
zmieniła swoje koryto, ale nie w ostatnich latach. Według Wód Polskich nie mamy do czynienia z 
wyrywaniem skarpy, czy wymywaniem, bo  skarpa jest porośnięta roślinnością, ta roślinność nie 
została zabrana z wodą. Wody Polskie twierdzą, że utwardzenia wymaga pobocze drogi, a rzeka 
nie jest powodem naszych problemów. Ustaliłem w Toruniu, że dojdzie do spotkania. Wstępny 
termin to 9 maja w Mszanowie. Będą przedstawiciele Wód Polskich, zlewnia w Toruniu oraz 
pracownicy Urzędu Gminy. Chociaż Wody Polskie mają podejmować prace związane z 
umocnieniem tej skarpy.  
 
Radny Przemysław Kotewicz – jakiś czas temu Pan Wójt wspominał, że jest zatwierdzone, że 
umocnienie będzie realizowane. 
 
Wójt podpowiedział, że cały czas są deklaracje, że koryto rzeki będzie umocnione.  Wcześniej na 
pewnym odcinku takie działania zostały wykonane, ale wnioskujemy o kolejne 2 miejsca, przy 
drodze i zakolu rzeki. Na jedno miejsce jest wykonana dokumentacja, na drugie miejsce nie.  
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- Pan sołtys z Lekart wnioskował o zapewnienie wkładu własnego do zadania polegającego na 
wyczyszczeniu stawu w centrum wsi. Wniosek przekażę do rozpatrzenia. Chodzi o kwotę 5 000 zł.  
 
- Radny Krzysztof Dembiński wnioskował o wykonanie nagrobka dla byłych mieszkańców Bratiana 
z przełomu XVIII i XIX wieku ekshumowanych i pochowanych na miejscowym cmentarzu 
parafialnym. Wójt odpowiedział, że szukamy środków na realizację tego zadania. Wniosek 
będziemy rozpatrywać.  
- Pan radny złożył również wniosek o odtworzenie ponowne malowanie przejść dla pieszych na 
drodze gminnej w Bratianie. Wniosek jest zasadny, przekażę do realizacji do Referatu 
Drogownictwa.  
- Pan radny Mirosław Dajos wnioskował o wykonanie progu spowalniającego na ul. Jana Pawła II w 
Jamielniku. Wniosek jest ponawiany. Mówiliśmy o tym, żeby wpłynął pisemny wniosek 
mieszkańców dlatego, że część mieszkańców jest za wnioskiem, inni przeciw. Pod wnioskiem 
powinni podpisać się mieszkańcy ul. Jana Pawła II.  
 
Radny Mirosław Dajos – sprawa jest o tyle skomplikowana, ponieważ na tym odcinku jest świetlica 
i nikt nie mieszka. Chodzi o ten jeden newralgiczny odcinek, a najbardziej zagrożeni to są Państwo 
Ewertowscy, , ponieważ wyjechać z ich posesji jest dużym ryzykiem.  
 
Wójt odpowiedział, że wniosek powinien wpłynąć pisemny. Dla strażaków to również będzie 
spowolnienie przy wyjeździe z remizy. Progi są kwestią kontrowersyjną. To nie jest metoda na 
piratów drogowych.  
 
Radny Dajos odpowiedział, że wniosek wpłynie. 
 
- radny Marek Miecznikowski pytał, czy będą równane drogi boczne. W pierwszej kolejności 
równane są drogi najważniejsze. Jeżeli są drogi, przy których nie ma żadnej zabudowy, a drogi 
stanowią dojazd do pól, jak w tym przypadku, to one są na końcu naprawiane. Musi być jakaś 
hierarchia ważności jeśli chodzi o naprawę dróg, ponieważ skala napraw jest ogromna. Czy będzie 
kontynuacja odtwarzania rowu na drodze Gryźliny – Chrośle, wniosek przekażę do Referatu 
Drogownictwa.  
Pan radny pytał również, czy wniosek, który złożyliśmy do Wojewody na budowę drogi w Nowym 
Dworze dotyczy tej drogi za posesją sołtysa Wójt odpowiedział, że jest to wniosek na tę drogę. 
Czynimy starania , aby wniosek uzyskał aprobatę. Są to dodatkowe środki, które Rząd przeznaczył 
na  budowę dróg gminnych, o których mówiło się w mediach publicznych. My złożyliśmy wniosek 
na drogę w Nowym Dworze Bratiańskim. Kryteria nie są łatwe do spełnienia, przede wszystkim 
zadanie musi być zrealizowane w tym roku.  
- Pan sołtys Sienkowski wnioskował o uzupełnienie kostki na chodniku, wniosek Pan Wójt przekaże 
do realizacji.  
- W sprawie wycinki drzew – procedowana jest zgoda formalna, o którą musi wystąpić właściciel 
działki. Istotnie drzewa stanowią zagrożenie. 
- Sołtys wsi Kaczek Pan Hincman pytał kiedy będzie remontowana droga szutrowa w Kaczku. 
Odbyło się spotkanie Kierownika Referatu. Na pewno w najbliższym czasie ta droga będzie 
remontowana, ale jeszcze trochę to potrwa. W tej chwili prace trwają w północnej części gminy w 
Radomnie, Skarlinie.  
- Pan Przewodniczący pytał, kiedy odbędą się dożynki powiatowe i gdzie.  Odbędą się w Biskupcu 
w dniu 8 września. Natomiast gminne w dniu 9 września w Nawrze.  
Przewodniczący pytał również o ważniejsze sprawy poruszane na spotkaniu z Ministrem Rolnictwa. 
Spotkanie odbyło się w Mszanowie. Problemów jest wiele i rolnicy zgłaszali je. Frekwencja była 
całkiem dobra. Było dużo pytań do Pana Ministra dotyczących ochrony małych rodzinnych 
gospodarstw, prowadzenia produkcji zwierzęcej w ramach dużych korporacji. 
- Przewodniczący wnioskował o rozważenie budowy monitoringu na terenie gminy w celu poprawy 
bezpieczeństwa mieszkańców. Odbyło się spotkanie z udziałem przedstawicieli policji, która  
aprobuje i zachęca do podejmowania decyzji w tym kierunku. Trzeba zastanowić się, bo są to 
koszty nie tylko budowy, ale i bieżącego kontrolowania tych nagrań. Czy stać nas na to. Trudno 
monitorować dalsze miejscowości. Czy to jest najpilniejsza potrzeba. Pan Wójt widzi zasadność 
monitoringu terenu wokół Urzędu Gminy.  
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- Pan radny Kotewicz zgłaszał uwagi dotyczące równania dróg, także w Radomnie. Zgłaszał, że 
reagujemy interwencyjnie, a nie systemowo wszystkie drogi. Wniosek w części jest zasadny, bo 
rzeczywiście reagujemy tam, gdzie jest najwięcej skarg i uwag mieszkańców.  W pierwszej  
kolejności realizujemy te drogi. Z pewnością musimy dokonać kategoryzacji dróg do bieżącego 
utrzymania. Mamy ich 300 km. Dysponujemy już dobrym sprzętem i jest go sporo. Prace postępują, 
ale potrzeba sporo czasu. Po okresie podtopień, prac naprawczych jest bardzo wiele. Już jesteśmy  
w trakcie remontu drogi Studa Wybudowanie, o której tyle pisało się. Referat Drogownictwa jest 
najbardziej zapracowanym referatem w Urzędzie, chociaż w każdym wydziale się pracuje, o czym 
świadczy skala naszych inwestycji i zadań, które realizujemy. 
 
Radny Przemysław Kotewicz – idea mojej wypowiedzi była taka, że jak Pan mówił, gmina posiada 
zasób 300 km dróg. To bardzo dużo, żeby go poznać wystarczy 3 dni na dany okres i to nie jest nie 
wiadomo jakie zadanie. Chodzi o to, żeby nie decydowali tylko i wyłącznie mieszkańcy swoim 
krzykiem, tylko powinien kierować tym pracownik, który ma świadomość i wie, gdzie jest najgorzej. 
O to mi chodzi. W jednej wsi jest bardziej zmobilizowane społeczeństwo i wykona 10 telefonów, a 
w innej będzie tylko jeden i tu jest problem. 
 
Wójt – to nie jest tak, że my nie realizujemy naszych kluczowych dróg . Znamy tę gminę i każdą 
drogę i drogę mniej ważną też bardzo dobrze znamy. To nie jest tak, że reagujemy tylko tam, gdzie 
są zgłoszenia. To jest dodatkowa informacja uwzględniana przez pracowników, ale nie decydująca 
o tym, czy realizujemy. Po każdym zgłoszeniu pracownik jedzie i weryfikuje. To nie jest tak, że 
mieszkańcy zawsze mają rację. Czasami przedstawiają sytuację mniej korzystanie, aniżeli ona 
wygląda w terenie. To jest przedmiotem analiz. Interwencje mieszkańców są spisywane. Trudno, 
żeby nie brać ich pod uwagę. Nie realizujemy wyłącznie dróg, które zgłaszają mieszkańcy. 
Działamy systemowo. Te kluczowe drogi, a dobrze wiemy, które to są, są uwzględniane od lat przy 
bieżącym remontowaniu dróg. Ja mówiłem, że mamy wiele dróg, które stanowią tylko i wyłącznie 
dojazd do pól. Są np. wpisy w Internecie, gdzie są zdjęcia zalanej drogi stanowiącej dojazd do pól i 
komentarz, że tak gmina dba o drogi. To przykład z Nowego Dworu Bratiańskiego. To bije 
oczywiście w wizerunek gminy, wpis był z lutego, kiedy były podtopienia. Rzecz niedopuszczalna. 
Musimy skategoryzować jak mieliśmy w styczniu, czy lutym robić drogę komuś na pole. My nie 
możemy równo traktować wszystkich dróg.  
Pan radny Kotewicz wnioskował o wykonanie przyłącza energetycznego do terenu rekreacyjnego 
na jeziorem w Radomnie. Wniosek będzie rozpatrywany, w grę wchodzą oczywiście koszty, bo 
problemu z realizacją generalnie nie ma żadnego. Chociaż procedura nie jest krótka, ale koszty. 
Trzeba zastanowić się czy  chcemy ponosić całorocznie stałe koszty w sytuacji, gdy potrzebujemy 
prąd kilka razy w lipcu i sierpniu. Rozważymy, jakie to są koszty średnie. Takie wnioski od czasu do 
czasu pojawiają się. Zaczęło się od klubów sportowych i boisk. Ostatnio Skarlin, gdzie na tym 
boisku organizujemy wszystkie duże imprezy plenerowe, tam też nie ma przyłącza. W Skarlinie za 
2 lata będą dożynki powiatowe i zastanawiamy się, czy jest to zasadne. Przyłącze z pewnością 
przydałoby się, tylko czy chcemy przez cały rok ponosić koszty. Wniosek rozpatrzymy wspólnie na 
jednej z komisji.  
 
Wiceprzewodnicząca Rady – wiem z doświadczenia załatwiania przyłącza na boisku w Bagnie, że 
taka procedura trwa około 3 lat. Na dzień dzisiejszy jest to prowizoryczne podłączenie. Łącznie z 
dokumentacją kosztowało to 20 000 zł.  
 
Radny Karol Jakubowski zapytał o przebudowę mostku na drodze Bratian – Mszanowo.  
 
Wójt odpowiedział, że gmina otrzymała kwotę w ramach szkód powstałych wskutek klęsk 
żywiołowych, jakimi były nawałnice i podtopienia w ubiegłym roku. Złożyliśmy 2 wnioski na remont 
odcinka drogi Bratian-Mszanowo w okolicach mostku. Tam droga zapadła się, przed mostkiem 
powstały dziury. Drugi wniosek złożyliśmy na zalane boisko w Bratianie, ale nie uzyskał akceptacji. 
Akceptowane były tylko te szkody, które mają istotne dla mieszkańców, bez których mieszkańcy nie 
mogą funkcjonować, albo mają istotne utrudnienia w funkcjonowaniu społecznym. Uznano, że 
boisko nie jest niezbędną rzeczą do funkcjonowania, natomiast drogę tak. Wójt wyraził wielkie 
uznania dla naszych pracowników za przygotowanie wniosków, co również podkreślał Wojewoda. 
Z całego województwa warmińsko-mazurskiego, które otrzymało 9 mln zł., dofinansowanie 
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otrzymało niespełna 10 samorządów. Most jest w dobrym stanie i będzie wymieniany, ale zostanie 
wzmocniony. Będzie wymiana gruntu przed mostkiem, żeby uniknąć zapadania ziemi w 
przyszłości. Zostaną również utwardzone pobocza. Rozwiązany zostanie problem wody, która 
podmywała część jezdni. Realizacja nastąpi w bieżącym roku.  
 
Radna Barbara Grzywacz odniosła się do wniosku dotyczącego progu spowalniającego. Ten próg 
musiałby być inny, aniżeli ten, który był dlatego, że był wąski i wysoki. Na drodze do kościoła na 
odcinku o połowę krótszym aniżeli tutaj, są dwa progi i nie ma problemów. Na ulicy Jana Pawła II 
uczestnik ruchu drogowego urządza sobie szybką jazdę i mimo patroli policji trudno go łapać.   
 
Wójt odpowiedział, że wszystko zgadza się, ale nie możemy progu zamontować w dowolnym 
miejscu. Trzeba zastosować się do przepisów, zachować odległości od skrzyżowania, tam jest 
zatoczka autobusowa. Lokalizację progu w terenie ustala komisja z udziałem policji, zarządu dróg 
powiatowych oraz przedstawiciel Urzędu Gminy, może być również przedstawiciel mieszkańców. 
Lokalizacja może znowu wypaść przy jakiejś posesji dlatego proszę o pisemny wniosek. Próg 
można wykonać łagodny, ale wtedy nie będzie można go zdemontować. 
 
Radny Mirosław Dajos – być może rozwiązaniem byłoby przejście dla pieszych przynajmniej przy 
posesji Państwa Ewertowskich  
  
Wójt odpowiedział, że spotkamy się tam na miejscu, o czym poinformujemy radnych i sołtysa. W 
Jamielniku planujemy spotkanie w sprawie konsultacji dokumentacji na budowę dróg.  
 
Sołtys wsi Lekarty – swego czasu składałem 3 wnioski od mieszkańców pod Biskupiec w sprawie 
remontu drogi. Nie słyszałem odpowiedzi, w odpowiedziach z poprzedniej sesji. Tam jest już 
zlokalizowane osiedle i oczekują lepszej drogi.  
 
Wójt – już odpowiadałem, że ta droga w kierunku Biskupca jest przeznaczona do remontu i będzie 
w tym roku realizowana. Mówiłem to na poprzedniej sesji.  Natomiast przy tym temacie to musimy 
wspólnie popracować nad  ściągalnością podatków od tych domków wczasowych, letniskowych. 
Zawsze żądają, naciskają, ale z podatkami jest różnie.  
 
Radny Mirosław Dajos – w ostatnim czasie Najwyższa Izba Kontroli przeprowadziła kontrolę 
lokalizacji pomostów i ogrodzeń działek, które znajdują się w bezpośrednim sąsiedztwie jezior. 
 Może gmina powinna przeprowadzić wewnętrzny audyt, czy właściciele przestrzegają. Często 
ludzie skarżą się, że mieszkańcy mieszkają przy jeziorze, a tam naprawdę dostępu do  jeziora nie 
ma. Dotyczy to  wszystkich jezior w gminie.  
Wójt odpowiedział, że temat podejmowany był w Lekartach. Właściciel zapewniał, że jest furtka i 
jest otwarta i nie ma problemu z przechodzeniem. Prawo zapewnia wszystkim mieszkańcom 
dostęp do wód i jezior. Jest strefa od granicy brzegowej 2 czy 3 metry, która powinna być ogólnie 
dostępna dla mieszkańców oraz dojście do linii brzegowej. Jeżeli nie ma, to trzeba wyznaczyć.  
 
Sołtys Sienkowski zapytał, kiedy będzie plac zabaw w Bratianie. 
 
Wójt odpowiedział, że został ogłoszony przetarg na dostawę urządzeń.  
 
Ad 15 
W związku z wyczerpaniem porządku obrad Przewodniczący Rady Gminy Zbigniew Wiśniewski 
zamknął obrady XLI Sesji Rady Gminy Nowe Miasto Lubawskie.  
 
 
Sekretarz obrad                                                          Przewodniczący Rady Gminy  
Grzegorz Turulski                                                             Zbigniew Wiśniewski 
 
 


